
درختان از آسمان روزی دارند
گفت وگو با عبدالمجید زیتونلی، بانی نهال کاری که تا کنون 80هزار نهال به نام اهالی روستا و شهدای استان گلستان کاشته است

چه شد که به فکر درخت کاری 
افتادید؟

خانواده من دامدار و کشــاورز است. بخشی 
از مراتع مورد نیاز دام های ما در شــمال  شرق 
گنبدکاووس قرار دارد. تا سال ها پیش زمستان 
و بهار به شــمال  شــرق گنبــدکاووس کوچ 
می کردیــم و به مرتعی می رســیدیم. هوا که 
گرم می شــد، درختی نبود که زیر ســایه اش 
اســتراحت کنیم. همــان زمان بــه این فکر 
می کردم که کاش می شــد بزرگ که شــدم 
درخت بکارم. اتفاق جالبی من را به ســمت 
آرزویم برد و در نهایت تصمیم گرفتم هر طور 
شده درخت کاری را شروع کنم. سال ۱۳۷۶ 
به عنــوان پیمانکار آب و فاضلاب روســتایی 
در منطقه صفــر مرزی با ترکمنســتان کار 

می کردم. یک روز مشــغول کار بودیم که 
ابرهای تیره با وزش باد به سرعت نزدیک 
شد و به بالای سرمان رسید. به همکارانم 
گفتم دســتگاه ها را جمع کنید که باران 

در راه اســت. دســتگاه ها به سرعت 
جمع شــد و آماده باران شدیم، 

اما با تعجب دیدیم ابرها بدون 
یک قطره باران از بالای سر 
ما رد می شــدند و آنسوی 
مرز در زمین های کشــور 
ترکمنستان می باریدند. 
دلیلش حفــظ درختان 
در  پوشــش گیاهی  و 
ترکمنســتان بــود. ما 
معتقدیــم درخت ها هم 
برای خودشان از آسمان 
روزی دارند و هر جا باشند 
ســهم باران خود را کم و 
بیش دریافت می کنند. البته 
این موضوع از نظر علمی هم 
ثابت شده و درخت، جنگل 
و پوشــش های سبز می تواند 
عامل بارندگی باشد. آنجا بود 
که تصمیم به کاشت درخت 
گرفتم. تا کنون نیز کم و بیش 
و به اندازه توانم به درختان 
رسیدگی کرده ام. 20سال 
طول کشید تا برنامه هایی 
را کــه در کودکی در ســر 

داشتم، شروع کنم.

درخت کاری را از چه سالی شروع 
کردید؟

برای درخت کاری به پول نیاز داشتم. تصمیم 
گرفتم یک ســوم از درآمدم را بــرای این کار 
پس انداز کنم.20ســال بعد در ســال ۱۳9۶، 
یک میلیارد تومان پول داشــتم. برای آبیاری 
درختان، چاه آبی را که سال ها قبل پدرم حفر 
کرده بود راه اندازی کردم و تجهیزات دیگری 
مثل کف کــش، موتوربرق، لولــه  در قطرهای 
مختلف خریدم و در اواخر همان ســال 4هزار 
درخت چنار را به نیت 4هزار شــهید اســتان 
گلســتان در قورچای و اطراف روستا کاشتم. 
حالا درختان هم به ثمر نشســته است. همه 
تلاش من این است که در کنار کاشت درخت ، 
فرهنگ درخت کاری و اهمیت 
دادن بــه محیط زیســت را 
به نســل جــوان و کودکان 
منتقل کنم. در کنار آموزش 
به دانش آمــوزان روســتا با 
کمــک مدیــران مــدارس، به 
200دانش آمــوز علاقه مند به 
ورزش، لباس ورزشــی اهدا 
کردم. این دانش آموزان هم 

مراقب درختان هستند.

و  مــردم   
اهالی روســتا شما را 
در ایــن کار همراهی 

کردند؟
اول کار بــاورش برای 
مــردم ســخت بــود. 
نخستین درخت ها را که 

در حاشیه جاده قورچای و دیگر نقاط روستا 
کاشتم، یکی از سازمان های دولتی با این تصور 
که قصد تصاحب زمین ها را دارم از من شکایت 
کرد. بعضــی از مردم هم فکــر می کردند من 
به دنبال گرفتن زمین و مرتع هســتم و برای 
همین برای کندن نهال ها از زمین جمع شدند. 
متقاعد کردن شان سخت بود، اما یکی، دو روز 
مهلت گرفتم. با کمک تعدادی از دانشجویان 
که از قبل می شناختمشــان، اسامی شهدا و 
درگذشــتگان روستا را چاپ و شــبانه، روی 
درختان پلاک گذاری کردیــم. فردا صبح که 
مردم دیدند این درختان وقف شهیدان و اموات 
است، نظرشان کاملا تغییر کرد. استاندار وقت 
گلستان هم بعد از این ماجرا پیگیر شد و وقتی 
متوجه نیت و هدفم شد از من حمایت کرد و 
دستگاه دولتی هم شــکایتش را پس گرفت. 
این اتفاق به من قوت قلب داد و فعالیتم را به 

روستاهای دیگر هم گسترش دادم.

چــه گونه هایــی از درختان را 
کاشته اید؟

چنار، گردو، انجیر، توت و شاتوت، گلابی و انار.

تا کنون چقدر برای درخت کاری 
هزینه کرده اید؟

نهال برخی درختان مثمر مثــل گردو گران 
است، اما حدود 8میلیارد تومان تا کنون برای 
درخت کاری و اهدای نهــال به دانش آموزان 

هزینه کرده ام.

اهدای نهال به دانش آموزان را از 
چه سالی شروع کردید؟

اهدای نهــال بــه دانش آموزان را از ســال 
98شــروع کردم. دانش آموزان، آینده سازان 
ایران هســتند و لازم اســت درباره اهمیت 
فضای ســبز و محیط زیســت بدانند. اهدای 
نهال های مثمر مثل تــوت، انجیر و گردو به 
دانش آموزان نه تنها به معیشت خانواده آنها 
کمک می کند، بلکه هر کــدام از این میوه ها 
ارزش  غذایی مورد نیــاز یک کودک را تامین 
می کنــد. با همــکاری آمــوزش و پرورش، 
مسئولان و مدیران مدارس، اهدای 50هزار 
نهال انار را شــروع کرده ام و تا کنون ۱5هزار 
نهال انارشــیرین را بین دانش آموزان توزیع 
کرده ایم و تا پایان ســال ۳5هزار نهال دیگر 
نیز بین دانش آموزان قورچای و روســتاهای 

اطراف توزیع خواهیم کرد.

دانش آموزان مشــکلی برای 
آبیاری و نگهداری نهال ها ندارند؟

ســال اول به خاطر اینکه قلمه هــای انار را به 
دانش آموزان دادم، فقط ۳0درصد آنها ســبز 
شــد، اما اخیرا نهال هــای انار شــیرین را به 
دانش آموزان اهدا می کنیم. ســازمان منابع 
طبیعی هــم در زمینه آموزش بــه ما کمک 
می کنــد؛ ضمــن اینکه نتیجه بخــش بودن 
نگهــداری و مراقبت از درختــان را از طریق 
ارسال عکس توســط دانش آموزان و اولیای 
آنان پیگیری می کنیــم و درصورت نگهداری 
و مراقبت مناسب و تأیید تلاش دانش آموزان، 
این تلاش در نمرات دروسی مثل علوم تجربی 
لحاظ می شــود. نکته مهم دیگر فرهنگسازی  
برای مدیریت منابع آبی این نهال هاســت. از 
دانش آموزان خواسته ایم نهال ها را با باقیمانده 
آب وضوی خود آبیاری کننــد. برای آبیاری 
و مراقبت از درختان غیرمثمــر هم با کمک 

دوســتان و درصورت نیاز با تانکر، آبرســانی 
می کنیم.

چه برنامه ای برای درخت کاری 
در آینده دارید؟

یکی از کارهایی که در آینــده نزدیک انجام 
خواهم داد، کاشــت درخت زیتون به تعداد 
کشورهای جهان در روستای قورچای است. 
زیتون درخت صلح اســت و آرزو دارم از این 
طریق پیام صلح و دوســتی مردم ایران را به 

مردم جهان مخابره کنم.

خانواده  در این زمینه با شــما 
همراه اســت؟ گلایه نمی کننــد که چرا 
وقت و هزینه خود را صرف کاشت درخت 

می کنید؟
از زمانی که تصمیم بــه درخت کاری گرفتم، 
هزینه های زندگی را به ۳قســمت تقســیم 
کرده ام. یک سوم برای خانواده، یک سوم برای 
درخت کاری و یک سوم دیگرهم برای کمک 
به تحصیل دانشــجویان و ایتــام. خانواده ام 
شاید ســال ها قبل کمی گلایه می کردند، اما 
هنگامی که نتیجه کارها و حمایت هایی که از 
طرف مردم و برخی مســئولان صورت گرفت 
را دیدند، کاملا با من همراه شدند و همسر و 
فرزندانم در این کار کنارم هستند و حمایتم 

می کنند.

شــهیدان، عزیــزان 
این مرز و بوم هستند 
و ما ایرانیــان ارزش 
زیادی برای کســانی 
که خون شــان را برای 
دفاع از ایــران تقدیم 
کردند، قائل هســتیم. 
خون سرخ و کفن سفید 
شــهیدان گرانقــدر 
دورنگ پرچــم ایران 
است و تصمیم گرفتم 
با کاشت درختان سبز، 
3رنگ پرچم ایران را 
در روستای قورچای به 

اهتزاز درآورم

مکث

نقلقول

بررسی کارآمدی 
برنامه های حفاظت از یوز

انجمــن یوزپلنــگ ایرانــی در ســال جاری 
با 50 دوربین بــه رصد یــوز در منطقه توران 
می پرداخت اما در اعتراض به عملکرد سازمان 
حفاظت محیط زیست، آنها را جمع آوری کرد. 
مدیرعامل ایــن انجمن انتقاداتی نســبت به 
طرح های این سازمان در حفاظت از یوز دارد. 
مدیرکل دفتر مدیریت و حفاظت حیات وحش 
سازمان حفاظت محیط زیست به این انتقادات 

مطرح شده پاسخ داد.

مرتع تلخاب هنوز دام دارد
مرتضــی پورمیرزایــی، مدیرعامــل انجمن 
یوزپلنــگ ایرانی: امســال 50دوربین در کل 
توران داشــتیم اما آنها را جمع آوری کردیم؛ 
چراکه تصویرهای منتشر شده از آنها به ابزاری 
برای دیده نشدن کاستی ها تبدیل شده است. 
کارهایی که اکنون انجام می شــود، بیشــتر 
نمایشی است. به عنوان نمونه، مرتع »تلخاب« 
)یوزپلنــگ ایرانی( را خریدنــد ولی مرتع دار 
همچنان در این مــکان حضور دارد. زمانی که 
ما به این مرتع رفتیم، با حضور دام در منطقه 
نیز مواجه شدیم. در پاسخ به علت تداوم حضور 
دام به ما گفتند که اجازه حضور دام تا یک سال 
آینده را در این منطقه  داده اند. در شمال جاده 
عباس آباد اســتانداری 2 استان تفاهمنامه ای 
برای حفاظت از زیستگاه امضا کرده اند و قرار 
اســت انجمن قرقداران از آن حفاظت کند و 
محیط بان ضابط قضایی باشــد. در واقع خود 
سازمان، حفاظت این منطقه را متقبل نشده 
اســت. همکاری بین بخشــی بد نیست، ولی 
این راه حفاظت از یوز نیست. ما اصرار داشتیم 
این منطقه حفاظت شده شود اما به هر دلیلی 
نشده است. اگر اتفاقی برای یوز در شمال جاده 
بیفتد، نمی دانیم به استانداری مراجعه کنیم 
یا محیط زیست یا قرق بان؟ این در حالی است 
که افرادی را بدون هیچ گونه آموزشی به عنوان 
قرق بان بــه کار گرفته اند. حفاظت زیســتگاه 
اطراف توران مهم است اما روش حفاظت هم 
اهمیت دارد. اقدامات ســازمان محیط زیست 
ممکن اســت فضایی در منطقه ایجاد کند که 
تبعات بلندمدت داشته باشد و رفع آن نیازمند 

صرف زمان و بودجه زیادی باشد.

اعتبار فنس کشی پرداخت نشده است
غلامرضــا ابدالــی، مدیرکل دفتــر مدیریت 
حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست: از 
سال۱400 در جهت اقدامات پیشین آزادسازی 
مراتع به خصوص در منطقه امن توران اطراف 
چشمه جنیرد و حرب و تلخاب انجام و میزان 
قابل توجهی دام از منطقه خارج شــده است. 
خریداری سامانه های عرفی و جلب همکاری 
مردم برای واگذاری حقوق آبا و اجدادی شان 
بدون کســب رضایت آنان امکان پذیر نخواهد 
بود. آزاد ســازی  زیســتگاه یوزپلنگ از دام با 
خروج دام از تلخاب در ابتدای سال آینده پایان 
نمی یابد و 4مرتع دیگر دربرنامه کار قرار دارد. 
هم اکنــون پارک ملی توران زیســتگاه اصلی 
یوزپلنگ ایرانی و تنها زیســتگاه زادآور است. 
این منطقه از نظر وسعت بزرگ است اما بخش 
قابل توجهی از آن کویری است، بخشی پوشش 
ضعیف گیاهی دارد و بخشی هم دارای تعداد 
قابل توجهی دام، شتر و ســگ گله است. طی 
۳سال گذشته با افزایش اعتبار استانی و کمک 
بخش خصوصی، نسبت به امن کردن زیستگاه، 
خروج دام و تقویــت منابع آبی اقدام شــده 
اســت. البته اقدامات دیگری برای امن کردن 
کریدورهای زیســتگاه مذکور انجام شده که 
اتفاقا اقدامات نوآورانــه ای در تاریخ حفاظت 
از یوزپلنگ آسیایی به شــمار می آید و نتایج 
مثبت آن طی یکی دو ســال آینده مشخص 
می شــود. مناطق اطراف توران با تعارضات و 
وجود فعالیت های معدنی روبه رو است و وزارت 
صمت در آن مناطــق محدودیت هایی دارد. 
همچنین به دلیل آنکه محدودیت های اداری، 
اعتباری و مالی، افزایش نیرو و امکانات دولتی 
امکان پذیر نیســت، بنابراین برای حفاظت از 
بخشی از محدوده های شمال و جنوب شرقی 

توران تفاهمنامه هایی امضا شده است. 
برای کریدور میان مجموعه حفاظتی توران و 
میاندشت و منطقه حفاظت شده خوش ییلاق به 
نام یوزکنام پل ابریشم در قالب یک تفاهمنامه 
با استانداری های خراســان شمالی و سمنان 
و 2 اداره کل محیط زیســت این اســتان ها و 
بخش خصوصــی، 8نیــرو در قالــب همیار 
محیط بان بــا امکانات مناســب در محدوده 
زیستگاه های آزاد شمال توران و جنوب غرب 
میاندشت به کار گرفته شــده و قرار است که 
طعمه های آن محدوده تقویت شود تا یوزهایی 
که به ویژه با توله به صورت خانواده آنجا دیده 

می شوند، بتوانند بقا پیدا کنند. 
قرار شــد 20 میلیارد تومان برای فنس کشی 
جــاده عباس آبــاد - میامی از ســوی وزارت 
راه برای ایمن ســازی جــاده عباس آباد برای 
ســازمان محیط زیســت درنظر گرفته شود 
اما تاکنون مسیر قانونی برای انتقال این پول 
به ســازمان محیط زیســت پیدا نشده است. 
سازمان محیط زیســت به وزارت راه پیشنهاد 
کرده که رأســاً با پیمانکار جهت ایمن سازی 
این راه اقدام کند و ســازمان محیط زیست در 
زمینه استانداردهای مورد نیاز در این خصوص 
مشاوره های لازم را بدهد. ســازمان راهداری 
اعتباری معادل 20میلیارد تومان دیگر برای 
ایجاد روشنایی و آرام ســازی جاده اختصاص 
داده اســت که تاکنــون نورپــردازی حدود 

2کیلومتر عملی شده است.

خبر روز

سهم70درصدی دوده 
در هوای کلانشهرها 

داریــوش گل علیــزاده 
رئیــس مرکز ملــی هوا 
و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت محیط زیســت: 
ســهم خودروها به عنوان 
منابع متحرک در انتشار 
آلاینده هــا از لحاظ ذرات 
معلق کمتر از ۲.۵میکرون 
در تهران حدود۶۰درصد 
است؛ براساس تحلیلی که 
انجام شد، بیش از۷۰درصد 
ذرات معلقی کــه در هوا 
منتشر می شود، از جنس 
دوده است که نشان می دهد 
چون میزان گوگرد سوخت 
نفت و گاز بالاست در هوا 
به ذرات معلق دوده تبدیل 
می شود که شاخص آلودگی 
در کلانشهرها را تشکیل 
می دهد. حال اگر فرسوده 
باشند این انتشار، افزایش 

می یابد.

سهم ناچیز 
محیط زیست از بودجه 

عمومی کشور
ســمیه رفیعــی، رئیس 
محیط زیست  فراکسیون 
بودجـــه  مجلــــس: 
محیط زیســت به ۲ بخش 
تقسیم می شــود که یک 
بخش آن بودجــه حوزه 
محیط زیســت است که 
متأســفانه ســهم آن از 
بودجه عمومی کل کشور 
قابل توجه نیست و به طور 
معمول زیر ۵درصد بوده و 
برای سال 14۰3هم بودجه 
مناسبی دیده نشده است. 
بخش دوم بودجه سازمان 
محیط زیست است که در 
تمامی سالیان گذشته و از 
بدو تشکیل تاکنون، برای 
آن بودجه ناچیزی در نظر 
گرفته شــده است. یگان 
محیط زیســت  حفاظت 
جدای از اختصاص بودجه و 
امکانات، نیاز به تجهیزات و 
امکاناتی دارد که تامین آنها 
مستلزم اختصاص بودجه 

قابل توجه است.

مراتع با اجرای برنامه 
هفتم توسعه، نفسی 

تازه می کشند
بهــزاد، مدیرکل  ترحم 
دفتر امور مراتع ســازمان 
منابع طبیعی: برای اصلاح 
و احیای۲۰میلیون هکتار 
مرتع ذیــل برنامه هفتم 
توســعه، 1۵همت اعتبار 
پیش بینی  شده است که 
درصورت تحقق و اجرای 
طراحی شده،  برنامه های 
براســاس برآوردهــای 
اقتصادی ما در شــرایط 
بیش  طبیعی  بارندگــی 
از 3۲4همــت )۲1برابر( 
سوددهی خواهد داشت. 
از 1۷نوع کارکرد مرتع تنها 
۲۵درصد آنها مانند تولید 
علوفه، تولید عسل، تولید 
گوشت ارگانیک و گیاهان 
دارویی به بازار ارتباط پیدا 
می کنند و معیشت حدود 
یک میلیــون و ۲1هــزار 
خانوار به مرتع وابســته 
اســت و حدود ۷۵درصد 
مراتــع  کارکردهــای 
هستند.  زیست محیطی 
جلوگیری از فرســایش 
خاک، کنترل روان آب ها، 
تلطیف هوا، ترسیب کربن، 
تولید اکســیژن ازجمله 
کارکردهای زیست محیطی 

مراتع است.
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مسیری سبز از درختان چنار در ۲ ســوی ورودی روستای کوچکی در ترکمن صحرا، نام 
4هزار شهید »گلستان« را زنده می کند. درختان داخل روستای »قورچای« هر کدام شان به 
اسم یکی از درگذشتگان روستا نامگذاری شده است؛ روستایی در آزادشهر گلستان که هر 
سال سبز تر می شود و اینها حاصل تلاش چندین ساله عبدالمجید زیتونلی، بانی نهال کاری 
در قورچای و روستاهای اطراف است. »زیتونلی« ۵۵ساله، کارشناســی ارشد مکانیک دارد. آنطور که می گوید، پس انداز ۲۰ساله اش را 
صرف سبز کردن نهال های اهدایی به دانش آموزان و اهالی روستا کرده اســت. او تا کنون نزدیک به 8۰هزار نهال با کمک دانش آموزان 
قورچای و روستاهای همسایه کاشته و به تازگی اهدای ۵۰هزار نهال انار شیرین به دانش آموزان را هم با هزینه شخصی شروع کرده است. 
برنامه های زیادی برای درخت کاری در همه شهرها و روستاهای گلســتان دارد، اما کاشت درخت زیتون به تعداد کشورهای جهان را به 
نشانه صلح در روستای زادگاهش به طور جدی پیگیری می کند. با عبدالمجید زیتونلی درباره انگیزه اش از درخت کاری گفت وگو کرده ایم 

و او از اقدامات چندین ساله اش گفت.

مجید جباریگزارش
روزنامه نگار

یکــی از کارهایــی کــه در آینــده 
نزدیــک انجــام خواهــم داد، 
کاشــت درخت زیتون بــه تعداد 
کشــورهای جهــان در روســتای 

قورچای است


